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سلیقه و سانسورسلیقه و سانسور؛؛  

پاشنه آشیل برنامه های کودکپاشنه آشیل برنامه های کودک

گفت وگوی 
 روزنامه صبا 

با  بازیگر و کارگردان 
 سریال 

»آرزوهای چپکی«

بــا ایــن نــگاه، وضعیــت امــروز تولیــدات فرهنگی 
کودک را چطور ارزیابی می کنید؟

متأســفانه در ایــن عرصه خــأ زیادی وجــود دارد. 
چون بود و نبود آثار کودکانه برای خیلی از مدیران 
اولویت نیست. بعضی فکر می کنند باید آدم های 
جدید وارد شــوند، کــه البته مــن مخالفتــی با این 
نگاه ندارم، امــا این افــراد باید هدایــت و حمایت 
شــوند. نمی شــود کســی را وارد عرصــه کــرد و 
بعــد در مســیرش ســنگ انداخــت. من همیشــه 
ســعی کرده ام در قالــب برنــد »عمو پورنــگ« و در 
چهارچوب های اخلاقــی کار کنم، اما گاهی همین 
چهارچوب ها از نگاه مدیران تعبیر متفاوتی دارد و 
باعث توقیف کارها می شود؛ مثل اتفاقی که برای 

»محله گل و بلبل« افتاد.

آیا در شــرایط امــروز می شــود برنامه هایــی مانند 
گذشته ساخت؟

ساختار تولید باید به روز شــود، اما اصول اخلاقی 
نباید تغییــر کند. گذشــته باید در گذشــته بماند؛ 
نمی شــود برنامه های ۱۰ یا ۱۵ سال پیش را دوباره 
تکــرار کرد، اما می شــود بــا همان نیــت و ارزش ها 
برنامه هــای جدید خلق کــرد. البتــه با ایــن میزان 
سانسور و محدودیت، واقعاً نمی دانم چطور باید 

خواسته هایم را پیاده کنم.

شــما ســابقه همکاری در پلتفرم ها را هــم دارید. 
همــکاری بــا تلویزیــون چــه تفاوت هایی بــا کار در 

پلتفرم دارد؟
برای من که دغدغه تولید اثر کودکانه را دارم، مهم 
نیست رسانه چه باشــد. مهم این است که کسی 
مانع کار نشود. البته کار با پلتفرم ها از نظر اجرایی 
راحت تر است. اما در هر رسانه ای که باشی، باید 
به چشم و ذهن کودک احترام بگذاری. متأسفانه 
نگاه هــای ســلیقه ای، انگیزه خیلــی از ماهــا را کم 
کــرده. من ســال ها برای کــودکان کار کــرده ام، اما 
هنوز از برخوردهای شــخصی مدیران می ترســم. 
عمــو پورنــگ از اول تــا امــروز بــرای بچه ها بــوده و 
هســت. بعضــی پیشــنهاد دادنــد کــه ژانــر کارم را 
تغییر بدهم، اما نپذیرفتم. چون کودک بودن برای 

من هویت است، نه موقعیت.
در مجموعــه جدید »آرزوهــای چپکی«، بــاز هم با 
همان الگــوی طنز و تخیــل کودکانه پیــش رفتید. 

چرا این سبک را انتخاب کردید؟
چون بچه ها با دنیــای وارونه و طنز خیلی راحت تر 
ارتبــاط برقــرار می کننــد. پیام هایــی که مســتقیم 
گفته شــوند، کمتر به دل می نشــینند. شخصیت 
مــن و دســتیارم در ایــن مجموعه تــلاش می کنند 
بــا خرابکاری هــای بامــزه، مفاهیــم مهمــی را 

غیرمستقیم منتقل کنند.

شــما سال هاســت برای کــودکان و نوجوانــان کار 
می کنیــد. امروز کــه تجربــه فراوانی در ایــن حوزه 

دارید، مهم ترین دغدغه تان چیست؟
مهم تریــن دغدغــه مــن ایــن اســت کــه بچه هــا 
فرصت و اجازه داشــته باشــند واقعاً بچگی کنند. 
دوســت دارم کودکان، شــادی را تجربــه کنند، اما 
نه شادی های مصنوعی و لحظه ای؛ شادی ای که 
به آنهــا امید بدهــد، به آینده شــان معنا ببخشــد. 
کودک شــاد، یعنی انســانی که امیدوار بــه زندگی 

بزرگسالی اش خواهد بود.

در شرایط امروز، چطور می شود کودکان را به این 
شادی عمیق و اصیل رساند؟

فــردی می تواند کــودکان را شــاد کند کــه خودش 
از درون شــاد باشــد و ایــن شــادی را بــه خانــواده 
هم منتقل کند. چون خانواده شــاد، کودک شــاد 
می سازد. اما واقعیت این است که تولیدکنندگان 
آثار کودک هم انســان هایی از همیــن جامعه اند؛ 
آنهــا هــم دغدغــه و درد دارنــد. وقتــی خــود ما آن 
شــادابی و امید گذشــته را نداریم، طبیعی اســت 
که کارمــان هم تحــت تأثیر قــرار می گیــرد. گاهی 
نوجــوان ۱۵ ســاله ای را می بینم کــه می گوید »ای 
کاش بــزرگ نمی شــدم«، و ایــن جملــه بــرای مــن 
خیلــی غم انگیــز اســت. چــرا بایــد یــک نوجــوان 

این طور احساس پیری و خستگی کند؟

فکــر می کنیــد آثــار کودکانــه امــروز تــا چــه حــد 
می توانند بر امید کودکان به آینده تأثیر بگذارند؟

قطعاً تأثیــر دارنــد. مــن نمی خواهــم از کار خودم 
تعریــف کنــم، امــا برنامه هایــی کــه قبــلاً تولیــد 
می کردیــم، ســاده و صمیمــی بودنــد. تکنولــوژی 
امروز بــا اینکه جذاب اســت، اما شــادی ســاده و 
کودکانــه را از بچه هــا گرفتــه. بعضــی چیزهای به 
ظاهر ساده، مثل یک شــیء خنده دار، حالا دیگر 
برای بچه ها جالب نیســتند چون ذهن شان پر از 
اطلاعات بزرگســالانه شــده. من همیشــه تلاش 
کــردم »عمــو پورنــگ« را در همــان قالب ســاده و 
صادقــش نگــه دارم. شــاید رمــز مانــدگاری اش 

همین باشد.
تلویحا اشاره کردید به هیجانات کاذب، منظورتان 

دقیقاً چیست؟
منظــورم همــان چیزهایی اســت که ما به دســت 
بچه ها دادیــم؛ گوشــی های هوشــمند، بازی های 
دیجیتالــی، و محتوایــی کــه مناســب سن شــان 
نیست. بچه های امروز ترانه هایی را حفظ هستند 
که اصــلاً برای گروه ســنی آنها ســاخته نشــده اند. 
این یعنی مرزها برداشــته شــده. خیلــی از بچه ها 
شــعرهای قدیمــی مــا را هنــوز حفظ انــد، ولــی آن 

فضای معصومانه دیگر خیلی کم رنگ شده.

رمزماندگاری»عموپورنگ«
صداقتوسادگیاست

داریوش فرضیایی)عمو پورنگ(
بازیگر

در دنیای پرتحول امروز که رسانه ها و فضای مجازی  مینا پیروزیان
با سرعتی غیرقابل تصور، کودکان و نوجوانان را در گفت وگو

معرض حجم عظیمی از اطلاعات و مدل های رفتاری 
مختلف قرار می دهند، تولید برنامه های کودک به کاری دشوار و در عین حال بسیار 

حساس تبدیل شده است. در این میان، حفظ شادی و معصومیت کودکانه، انتقال پیام های 
اخلاقی و امید به آینده، و در نهایت خلق اثری که هم مخاطب را سرگرم کند و هم به رشد فکری 

و روحی او کمک کند، چالشی است که تنها با حمایت های جدی و نگاه حرفه ای امکان پذیر است. اما متأسفانه 
در شرایط فعلی، به رغم اهمیت فوق العاده این حوزه، حمایت کافی و مستمری از تولیدات کودک صورت 
نمی گیرد و بسیاری از هنرمندان این عرصه در مواجهه با محدودیت ها و موانع مختلف، سختی های زیادی 

را تحمل می کنند.
داریوش فرضیایی، چهره محبوب برنامه های کودک و نوجوان، با بیش از دو دهه تجربه فعالیت در این حوزه، 
دغدغه اصلی اش را بازگشت کودکان به شادی واقعی و عمیق می داند؛ شادی ای که نه فقط لحظه ای و گذرا 
باشد بلکه به آن ها امید و انگیزه برای زندگی بزرگسالی ببخشد. او تأکید می کند که خانواده های شاد و 
محیط های مثبت، نخستین گام در تربیت کودکانی امیدوار است، اما در کنار آن، تولیدکنندگان برنامه های 
کودک نیز باید خود از درون شاد و پرانرژی باشند تا بتوانند این حس را به مخاطبان منتقل کنند. در این 
میان، تضاد تلخ زمانه امروز با ظهور فناوری های مدرن و اطلاعات بی پایان، کودکان را در معرض هیجانات 

کاذب و محتوایی قرار داده که بسیاری از آن ها مناسب سن آن ها نیستند.
در چنین فضایی، ســریال »آرزوهای چپکی« به عنوان یکی از تازه ترین تولیدات کودک و نوجوان، با 
هدف نزدیک شدن به دغدغه های نسل امروز طراحی شده است. این مجموعه که توسط درویش علیپور 
کارگردانی شده و داریوش فرضیایی )عمو پورنگ( در نقش »پاداش« در آن ایفای نقش می کند، در قالبی 
فانتزی و طنزآمیز به موضوعاتی مانند بی علاقگی به درس ریاضی و چالش های آموزشــی نسل جوان 
می پردازد. ترکیب بازیگران باتجربه و تازه کار، بهره گیــری از جلوه های ویژه به روز، و تلاش برای روایت 
داستانی جذاب و در عین حال آموزشی، از ویژگی های بارز این مجموعه است که تلاش دارد با احترام به 

ذوق و احساسات کودکان، محتوایی سالم و به روز ارائه دهد.
اما پشت صحنه این آثار ارزشمند، مشکلات و محدودیت هایی پنهان است که کمتر به آن پرداخته می شود؛ 
نبود حمایت های لازم از تولیدات کودکانه، محدودیت های شدید در زمینه های مالی و مدیریتی و همچنین 
برخوردهای سلیقه ای که گاه باعث توقف و توقیف برنامه ها می شود، شرایط دشواری را برای هنرمندان 
این حوزه رقم زده است. فرضیایی در این زمینه می گوید: »ساختار تولید باید به روز شود، اما اصول اخلاقی 
نباید تغییر کند. با این میزان سانسور و محدودیت، واقعاً نمی دانم چطور باید خواسته هایم را پیاده کنم.« 
این جمله تلویحاً به ناکافی بودن حمایت ها و فضای سخت گیرانه موجود اشاره دارد که مانع از ظهور آثار با 

کیفیت و متنوع در زمینه کودک و نوجوان شده است.
از سوی دیگر، درویش علیپور به عنوان کارگردان ســریال، بر اهمیت نگاه جدی و حرفه ای به تولیدات 
کودک تأکید می کند و معتقد است که نباید این حوزه را ساده انگارانه دید، بلکه باید با کیفیت بالا، استفاده 
از فناوری های نوین و شناخت دقیق مخاطب، برنامه هایی ساخت که بتوانند در رقابت با نمونه های خارجی، 
همچون انیمه های محبوب، حرفی برای گفتن داشــته باشند. همچنین او از 
حمایت قابل توجه پلتفرم های نمایش خانگی مانند فیلیمو در این مســیر 
یاد می کند که می تواند گامی مثبت در جهت ارتقای تولیدات داخلی 
کودک و نوجوان باشــد، هرچند هنوز این حمایت ها به اندازه کافی 
گسترده و پایدار نیست. سریال »آرزوهای چپکی« در تلاش است 
با ســاختاری تازه و به روز، در قالب طنز و تخیل 
کودکانه، مفاهیم مهمی را به شکل غیرمستقیم 
و جذاب به مخاطبان منتقل کند. شخصیت 
»پاداش« که داریوش فرضیایی آن را ایفا 
می کند، نمونه ای از شخصیت های پرانرژی 
و بازیگوش است که تلاش می کند 
کودکان را با دنیای اطراف شان 
آشتی دهد و پیام هایی آموزنده 
را در بستر داستانی دلنشین و 
طنزآمیز به آن ها برساند. در 
ادامه، گفت وگوی خبرنگار 
روزنامــه صبا بــا داریوش 
فرضیایی، بازیگر محبوب، و درویش 
علیپور، کارگردان ســریال »آرزوهای 
چپکــی« را می خوانید کــه در آن به 
چالش ها، دغدغه ها و پشت  صحنه تولید 

این مجموعه پرداخته اند.
این گفت وگو، نگاهی عمیــق به دنیای 
تولید برنامه های کودک و نوجوان دارد 
و از زبان سازندگان، تصویری روشن 
از تلاش های پنهــان و امید به 

آینده ای بهتر ارائه می دهد.


